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Fülöp Attila szociális ügyekért felelős államtitkár köszöntötte a résztvevőket és ismertette a 

napirendet. Jelezte, hogy mivel a Tematikus Munkacsoport tagjaival és a terepen dolgozókkal 

rendszeres a kapcsolattartás, ezért a napirendek tekintetében a tagok kérdéseire és az új információkra 

fog fókuszálni. 

1.  napirendi pont: Tapasztalatok a Covid-19 járványidőszakról a fogyatékos embereket és 

családjaikat érintően  

 

Fülöp Attila hangsúlyozta, hogy a napirend témája a Tematikus Munkacsoport ülésének minden 

résztvevőjét érinti, mindenkinek megvan a tapasztalata. A kormányzat szempontjából három szintet 

emelt ki a tekintetben, hogy a Covid-19 kapcsán milyen intézkedésekre volt lehetősége és tudott 

megtenni a fogyatékos embereket érintően. Az első szinten, az intézményben élők kapcsán elmondta, 

hogy számos szabályozás született 2020. március 11. óta. Jól elkülöníthető a járvány első és második 

szakasza. Az első szakaszban kevésbé voltak érintettek az intézmények, a második szakaszban – mint 

ahogy a társadalom is – jobban érintettek. Érdekes egészségügyi vagy virológiai kérdés lehet, hogy 

melyik célcsoportot hogyan érintette a járvány. A meghozott szabályok arra próbáltak megoldást 

találni, hogy a fogyatékosokat ellátó intézményeket izolálják. Ezért volt látogatási tilalom, felvételi 

zárlat, stb. A második hullámban ezt módosították, jelenleg negatív teszttel lehet valakit felvenni. 

Vélhetően lesz egy újabb tisztifőorvosi ajánlás 2020-ban, amely a látogatási lehetőségeket fogja 

befolyásolni. Az intézmények tekintetében van egyfajta zárlat, amely a bentlakók és bent dolgozók 

számára nem könnyű, ezt pszichésen kezelni nehézségekbe ütközik, különösen azért, mert 

programokat, kijárást nem tudnak szervezni. Szeptemberben úgy lett meghatározva a kijárási tilalom, 

hogy minden olyan tevékenység, ami az értelmes időtöltést szolgálja, például akkreditált munkahelyre 

kell menni, ezt lehetővé tették. Szervezett programot lehet fogyatékossággal élő és pszichiátriai és 

szenvedélybetegek otthonaiban is csinálni. Az intézmények fenntartótól függetlenül tavasztól kezdve 

rendszeresen, nagy mennyiségben kaptak védőeszközöket. 2020. november 20-án elkezdődött a bent 

dolgozók tesztelése, ezzel is óvva a bentlakókat. A második szinten született tavasszal egy intézkedési 

terv, amelyben a helyi önkormányzatokat kérték, legyen partnerek abban, hogy a településen élő 

fogyatékos személyekre jobban vigyázzanak. A visszajelzések szerint az önkormányzatok próbáltak 
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partnerek lenni, történtek előrelépések. A harmadik szinten születtek olyan kormányrendeletek, 

amelyek mindenkire vonatkoznak, akik a saját vagy hozzátartozójuk fogyatékossága okán bármilyen 

ellátást, támogatást kap. A hatályos jogszabályokat felülírva bizonyos támogatások juttatási ideje 

meghosszabbodik, mert nincs most lehetőség felülvizsgálatra. Fülöp Attila jelezte továbbá, hogy a 

Tematikus Munkacsoport ülésével egy időben történik a zárószavazás az egyes szociális tárgyú 

törvények módosításáról, amelyben van egy javaslat azokra a fogyatékossági tanácsadókra 

vonatkozóan, akik egy EFOP fejlesztés keretében alakítottak ki egy 42 fővel működő hálózatot. A 

javaslat arra vonatkozik, hogy a hálózat működése ne szűnjön meg az operatív program végén. 2022. 

január 1-től a magyar költségvetés támogatásával bevezetésre kerül, hogy ezek a fogyatékossági 

tanácsadók 21 helyszínen a családsegítőkön keresztül folytatni tudják a munkájukat. Ez egy nagyon 

nagy eredmény, mert helyben tudnak segítséget nyújtani. Megköszönte a hálózat és az érdekvédelmi 

szervezetek munkáját, melyet az EFOP kapcsán végeztek informatikai fejlesztésben.  

2. napirendi pont: Fogyatékos nők és gyermekek helyzete Magyarországon  

 

Fülöp Attila elmondta, hogy a Tematikus Munkacsoport még nem tárgyalt ilyen napirendi pontot, ez 

új és izgalmas feladat. Néhány civil szervezet kérte, hogy a Tematikus Munkacsoport foglalkozzon 

ezzel a kérdéssel. Ez a CRPD kapcsán is külön vizsgálandó kérdés, de erre intézményesített platform 

eddig nincsen. A fogyatékos nők jogainak érvényesítése tekintve megjegyezte, hogy semmilyen 

elválasztó különbség nincs és nem lehet a hazai jogszabályalkotásban, amely a fogyatékos nőket 

bármilyen szempontból hátrányos megkülönböztetésnek tenné ki. Minden olyan jogszabályalkotás, 

ami az elmúlt években a nők helyzetét próbálta javítani, a család és a munka egyensúlyát megtalálni, 

az értelemszerűen vonatkozik a fogyatékossággal élő nőkre is.  A gyermekek esetében fontos 

előrelépés a gyermekek otthongondozási díja (a továbbiakban: GYOD) bevezetése. A GYOD a 

bevezetés évében született döntés az emelési üteméről is. 2020-ban a GYOD összege 123.910 Ft. 

Pénzben nem kifejezhetőek ezek az élethelyzetek, de ez az összeg egy olyan segítség, ami korábban 

nem volt. Hatványozottan kell a segítség, a támogatás a gyermekvédelemben élő fogyatékos 

gyermekek esetében. Az elsődleges cél a gyermekek intézményi hospitalizációja helyett családi 

környezetben való elhelyezése. Minden hangsúlyt és energiát a nevelőszülőknél történő elhelyezésre 

fektetnek. Az elmúlt években nagy mértékben emelkedett is a számuk, a gyermekeknek már több, 

mint 2/3-a nevelőszülőknél él. Egy fogyatékos gyermek esetében nehéz a nevelőszülőnél történő 

elhelyezés, ezért a már említett törvényjavaslat tartalmazza, hogy azok a nevelőszülők, akik speciális 

nevelési igényű gyermeket nevelnek, legyen egy többletdíj emelés, a minimálbér 5%-áról 7%-ára 

történő emelés. Fülöp Attila hangsúlyozta, hogy a fogyatékos nők és gyermekek helyzetének témáját 

civil kezdeményezésre vették napirendre. A fogyatékosügyi program intézkedési tervét áttekintve 

nincs előírva ilyen típusú kötelezettség, az IT egy pontja köthető a kérdéshez, a szexuális 

felvilágosításról szóló 8.1 pont. Fülöp Attila arra tett javaslatot, hogy amennyiben a civil 

szervezeteknek nem csak a CRPD-nek való megfelelés, hanem a tartalmi kérdéssel kapcsolatosan 

vannak felvetései, javaslatai, abban az esetben hozzanak létre egy munkacsoportot és beszéljenek róla 

külön. Hangsúlyozta, hogy a kormányzati cél szerint egy sarkalatos, sziklaszilárd álláspont van 

minden fogyatékosügyi kérdésben, az önálló élet segítése. Ez az alapvető célkitűzés férfiak és nők 

esetében. A nők esetében minden olyan kormányzati intézkedés, amit nem fogyatékosügyben, hanem 

bármi más ügyben hozott, természetesen vonatkozik a fogyatékossággal élő nőkre is, ebben a jövőben 

sem lesz változás. 

Mikesy György a Fáy Károly Hallássérült és Fogyatékos Személyek Egyesülete képviseletében 

írásban küldte meg észrevételét az első napirendi ponthoz. A siketek és nagyothallók kommunikációs 

lehetőségei és személyes információhoz való hozzáférési lehetőségei jelentősen romlottak a 

járványügyi veszélyhelyzet szabályainak rugalmatlan végrehajtásai miatt. Több helyen csak az 
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érintetteket engedik be, a tolmácsokat nem. Pedig véleménye szerint néhány mondat erejéig és tisztes 

távolból megengedhető lenne. 

Fülöp Attila egyetértett a felvetéssel. A járványhelyzetben az egész társadalom más helyzetben él. 

Feltételezte, hogy adott esetben a jelnyelvi tolmácsot azért nem engedik be az intézménybe, mert azt 

mondják, hogy be kell tartani a járványügyi szabályokat. Kérte, hogy a tapasztalatokat, konkrét 

eseteket mindenki juttassa el az Államtitkárságra, számos esetben segítettek ezek megoldásában. A 

maszkhasználat esetében is történt módosítás. Ha valahol nem méltányos az eljárás, akkor felveszik a 

kapcsolatot az illetékes hatósággal, körlevelet, utasítást, ajánlást tudnak kiadni. A járványhelyzet 

kapcsán hozott szabályok a fogyatékosságügy esetén is betarthatók. Nyilván az emberi jóindulaton 

múlik, hogy valaki hogyan ítél meg egy helyzetet. Az Államtitkárság a továbbiakban is segít ezeknek 

a helyzeteknek a megoldásában.  

3. napirendi pont: Egyebek 

Fülöp Attila tájékoztatta a résztvevőket, hogy az említetten kívül zajlik még egy törvényjavaslat 

zárószavazása a Parlamentben, ami a megváltozott munkaképességű emberek foglalkoztatása kapcsán 

született. Egy konkrét szabály nehézségéről a korábbiakban több jelenlévővel is beszéltek, ami most 

rendeződött. A rendszerben eddig lévő keresetkorlát eltörlésre kerül, ami szerint, ha valaki dolgozott, 

akkor a rehab és rokkant ellátásra csak akkor volt jogosult, ha nem keresett többet, mint a minimálbér 

másfélszerese. 2019-ben 800-900 körüli esetben kellett élni ezzel a törléssel. Amennyiben a Parlament 

támogatja ezt a törvényjavaslatot, a jövőben a megváltozott munkaképességű fogyatékossággal élő 

emberek foglalkoztatása esetén kereshet, jövedelmet kaphat és amellett jogosult lesz az ellátásra is. Ez 

egy fontos és hasznos előrelépés.  

Fülöp Attila további hozzászólás hiányában az ülést lezárta.  
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